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Naši konfirmandi písali záverečný test, 
a jedna z otázok bola aj táto: Vysvetli, 
prečo konfirmandi neostávajú v cirkvi? Mali 

pritom rozmýšľať v čom je aj ich problém, prečo 
nie sú v cirkvi. Odpovede boli poväčšine podľa 
naštudovanej otázky z konfirmačnej príručky. 
Mladých odlákajú prvé lásky, rôzne partie, nieke-
dy je to alkohol alebo drogy. Asi to bolo pre kon-
firmandov ľahko zapamätateľné, a všetci vedeli 
na túto otázku odpovedať. 

Naozaj je možné, že tieto skutočnosti bránia 
mladým zostať v cirkvi aj po konfirmácii, ale za-
ujímavejšie boli osobné odpovede našich kon-
firmandov. Medzi nimi boli aj tieto: Preto mladí 
neostávajú v cirkvi, lebo 
ich rodičia nevedú k Pánu 
Bohu. Je to aj preto, lebo ich 
na konfirmačnú prípravu 
chodia z povinnosti. Bola aj 
odpoveď: Lebo sa prestali 
modliť a zabudli na Pána Je-
žiša. Azda najzávažnejšia 
bola odpoveď: Lebo neve-
ria v Pána Boha. To je iste 

pravda; veď, prečo by mladí po konfirmácii mali 
ostávať v cirkvi, ak nemajú osobnú vieru? Nepo-
môže ani ak to majú nariadené od rodičov. Ne-
donútia ich ani rodičia, ani starí rodičia. Nemajú 
skoro žiadny návyk byť v spoločenstve kresťanov, 
lebo ich rodičia neviedli k Bohu. Nič ich k cirkvi 
nepúta. Najzásadnejšia je však nevera.

Tento úvodník má v nadpise biblický veršík, 
záver udalostí, ktoré sa udiali na svadbe v ga-
lilejskej Káne. Učeníci vtedy v Pánovi Ježišovi 
Kristovi spoznali Mesiáša, samotného Pána 
Boha. Zázrak premenenia vody na víno ich pri-
viedol k viere a ochotne nasledovali Pána Ježiša. 
Po Jeho vzkriesení sa stali apoštolmi, ohlaso-

vateľmi dobrej zvesti, že 
– skrze vieru v Krista Pána 
– môže byť človek zachrá-
nený z hriechu a získať 
večný život. Môže sa stať 
súčasťou Božieho kráľov-
stva, ktoré tu v našom sve-
te reprezentuje kresťanská 
cirkev.

I uverili v Neho 
Jeho učeníci
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Veľký piatok – naplnený Boží chrám

Veľkonočná nedeľa – vystúpenie zborového spevokolu

Čítanie pašiových textov 
na Veľký piatok  

J. Tomčíková a J. Dubašák

Naše sestry na Konferencii MoS ECAV v Kežmarku
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Všetci túžime, aby počas konfirmačnej vý-
učby, ale aj hocikedy inokedy, naši mladí uverili 
v Pána Ježiša Krista. Túžime po tom, aby vy-
znanie viery pri konfirmačnej slávnosti nebolo 
len formálne, ale vychádzalo z hĺbky veriaceho 
srdca. Je jasné, že len tak môžu byť platní čle-
novia cirkvi. Ak majú osobnú vieru v Spasiteľa, 
neodídu, lebo to nebude len zvyk, donútenie, 

či povinnosť. Ostanú v cirkvi, lebo veria v Pána 
Ježiša a milujú Ho. Ostanú, lebo vedia, že v spo-
ločenstve s bratmi a sestrami v cirkvi sa budujú 
vo viere a dosahujú večný život.

Kiež nielen o konfirmandoch, ale o každom 
jednom z nás platí to, čo zažili na svadbe učeníci 
s Pánom Ježišom: I uverili v Neho.

Modlitba inšpirovaná slovami apoštola Pavla (Filip 1): Ďakujeme Ti Pane, 
že máme účasť na evanjeliu. A prosíme, aby si Ty, ktorý si začal v nás svoje dobré 
dielo, si ho aj dokonal až do dňa Ježiša Krista. Prosíme, aby sa naša láska vždy viac 
a viac rozhojňovala v pravom poznaní a v každej skúsenosti, aby sme tak boli schopní 
rozoznávať, čo je hlavné a dôležité a boli sme čistí a bez úhony na deň Kristov – 
naplnení ovocím spravodlivosti skrze Ježiša Krista na slávu a chválu Božiu. Amen.

Johann Sebastian Bach: Ľudia môžu odbiť naše prosby, odmietnuť naše 
posolstvo, postaviť sa proti našim argumentom i opovrhovať nami, ale sú 
bezmocní voči našim modlitbám.

Udalosti v cirkevnom zbore
 Zuzana Valeková

Druhá pôstna nedeľa Reminiscere/Roz-
pomeň sa bola 5. marca a mala tému Zápas 
o posvätenie. Brat zborový farár Michal Findra 
kázal na biblický text Mk 12,1-12. Povedal, že 
Ježišovo podobenstvo o zlých vinohradníkoch 
poukazuje na vážny zápas človeka s Pánom 
Bohom. Je to až diabolské, keď Pán Boh dáva 
ponuku a človek zápasí proti Pánu Bohu. Všim-
nime si však ten zápas o posvätenie. Izraelci mali 
hojnosť Božieho požehnania v moci a prosperite 
Dávidovho a Šalamúnovho kraľovania. Všetko si 
však chceli nechať pre seba. Židia mali posväco-
vať meno Hospodina medzi okolitými národmi. 
Božie pravdy si však privlastnili exkluzívne len 
pre seba a pohanov považovali za psov. Boh ich 

nakoniec zahubil, keďže oni zabili Jeho jediné-
ho Syna a nespoznali v ňom Mesiáša. Naopak, 
židovskí predstavitelia a zmanipulovaný národ 
Ho dali Rimanom ukrižovať na Golgote. V roku 
70 bol Jeruzalem zničený a izraelský národ roz-
ptýlený do celého sveta. Zápis apoštola Marka 
nám umožnil pochopiť, že Pán Boh chce priniesť 
pre ľudí Božie kráľovstvo a to je tá úžasná dobrá 
a požehnaná vinica. Počuli sme aj upozornenia, 
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aby sme my sami neboli tiež hriešni a zlí vino-
hradníci. Musíme zápasiť o posvätenie a nemys-
lieť si, že Božie kráľovstvo je len pre nás. V zápase 
o svätosť nemožno mať kresťanstvo bez Krista. 
A veľká, úžasná výsada pre nás-kresťanov, je tá, 
že vinica bola prenajatá aj nám. Doprajeme pre-
to, cez posvätenie, Božiu záchranu pre večnosť 
každému a všetkým.

V sobotu 11. marca sa naše sestry zúčastnili 
tohtoročnej konferencie slovenskej pobočky 
Misie na Níle v Prešove. Príspevok je na inom 
mieste v čísle.

Tretia pôstna nedeľa Oculi/Oči bola 12. 
marca a mala tému Premoženie zlých mocností. 
Brat farár Michal Findra kázal na biblický text 
L 22,47-53. Povedal, že táto pôstna nedeľa nás 
vyzýva uprieť zrak na Pána Ježiša, ktorý o všet-
kom vie. On pozná aj diablovu taktiku, všemožne 
sa snažiacu ničiť Jeho i všetko, čo s Ním súvisí. 
Príbeh Ježišovho zajatia v Getsemanskej záhra-
de ukazuje na tri oblasti zlých mocností, ktoré 
diabolsky útočia na kresťanov. Sú to zrada, pom-
sta a odpor voči Spasiteľovi. Pán Ježiš na zradu 
reagoval láskavo, keď Judáša nazval priateľom 
a strpel i jeho zradzujúci bozk. Na pomstychtivé 
konanie učeníkov so zbraňami ich Ježiš vyzval 
aby s tým prestali a uzdravil poraneného vojaka. 
Tu máme príklad, aby sme sa nenechali vypro-
vokovať ak nám zradcovia aj škodia, ale stále 
prosiť Pána Ježiša o lásku k nim. Tiež máme byť 
realisti a nečudovať sa, keď niekto zradí Ježiša, 
lebo diabol je zvodca a slabí vo viere mu pod-
ľahnú. Napokon vidíme konanie Pána Ježiša 
voči odporcom, keď – pri ich zbabelom zajímaní 
v presile, so zbraňami a potme – jasne vyznáva, 
že keď učil verejne i v chráme, vtedy proti nemu 
náboženskí či politickí vodcovia nezasiahli. Aj 
dnes pokračuje odpor satana proti kresťanským 
hodnotám a ľuďom veriacim v Spasiteľa Ježiša 
Krista, lebo svetu je na prekážku to Božie. Podľa 
Ježišovho vzoru sa ani my nemôžeme stiahnuť, 
ale máme byť vždy pripravení svedčiť o svojej 
viere. Duch Svätý nám dá Božiu moc reagovať ak 
budeme konfrontovaní. Nebojme sa, lebo nemô-
žeme odstúpiť od Božích právd.

Poobede sme sa stretli na zborovom popo-
ludní zameranom na misiu, na ktoré nás po-
zvalo zborové SEŽ. Správu o tom nájdete v čísle.

V sobotu 18. marca sa sestry z nášho zboru 
zúčastnili na ‚prednáškovej sobote‘ Konferencie 
MoS ECAV v Kežmarku. Jedným z lektorov bol 
aj náš zborový farár M. Findra. Príspevok nájdete 
na inom mieste Zborového listu.

Štvrtá pôstna nedeľa Laetare/Radujte 
sa bola 19. marca a mala tému Chlieb života. 
Brat farár Michal Findra kázal na biblický text 
Iz 54,7-10. Povedal, že sa, aj v dnešnú nedeľu, 
máme a môžeme radovať, lebo v Pánovi Ježišovi 
Kristovi sa nám zjavila Božia milosť spásonosná 
pre všetkých ľudí, ako nám to hovorí apoštol 
Pavol v Liste Títovi. Milosť Božia je pevná a ne-
pohne sa. Predstavuje pre nás nemennú Božiu 
lásku, ktorá sa k nám hriešnikom skláňa v Ježi-
šovi Kristovi. Z výkladu Božieho slova sme mohli 
pochopiť, ako Božia milosť medzi nami mocne 
pôsobí. V prvom rade sme rozumeli, že nás zhro-
mažďuje. Ako keď vstúpia manželia do manžel-
ského zväzku. Vierou sme zhromaždení do cirkvi 
a vierou sa radi zhromažďujeme do našich cirkev-
no-zborových spoločenstiev. Potom sme vnímali, 
že Ježiš Kristus sa nad nami zľutúva a to pre ne-
smierne Božie milosrdenstvo. Kristus nám úplne 
odpúšťa naše hriechy a aj nás volá, aby sme žili 
životom odpustenia. Iste toto patrí aj do manžel-
ského spolužitia. A napokon sme mali hovorenie. 
Božie hovorenie je mocné v Jeho zmluve. Právom 
sa môže hnevať na ľudí, lebo sme hriechom odde-
lení od Neho, ale dal nám Božie slovo, ktoré nám 
hovorí o Božej milosti v Ježišovi Kristovi Božom 
Synovi. On prišiel od Otca z čírej lásky a milos-
ti, aby nás zachránil pre večný život. Ďakujme 
trojjedinému 
Bohu, že je 
plný pevné-
ho a stáleho 
m i l o s rd e n -
stva k svojmu 
stvoreniu.
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Piata pôstna nedeľa Smrtná/Iudica bola 
26. marca s témou Pravý Veľkňaz a Prostredník. 
Na službách Božích boli čítané pašiové texty tej-
to nedele. Pre kázeň si brat farár Michal Findra 
vybral biblický text Žid 5,7-9. V nej upriamil po-
zornosť na konanie Božieho Syna Ježiša Krista 
vo vzťahu k Bohu Otcovi a k večnému životu. 
Povedal, že vybraté tri verše opisujú Ježiša ako 
Veľkňaza, hodného zastupovať všetkých ľudí 
pred Bohom. Kristus ako dokonalý Veľkňaz, 
ktorý sa za nás sám obetoval, nás pozýva tiež 
k poslušnosti. Text nám dáva nazrieť aspoň 
na tri dôvody prečo poslúchať nášho trojjediné-
ho Pána Boha. Po prvé preto, lebo Pán Ježiš sa 
stal jedným z nás, keď sa stal človekom, zostúpil 
z neba od Otca, vzal na seba naše hriechy a pre-
to je hodný našej poslušnosti. Po druhé preto, 
že nám ukázal príklad ako máme byť poslušní 
bohabojnosťou, ktorá sa prejavila v modlitbách 
k Bohu Otcovi. A napokon brat farár poukázal 
na veľké potešenie z poslušnosti, ktorým je več-
nosť. Ak sme poslušní Pánovi Ježišovi, tým sa 
stotožňujeme aj s jeho vzkriesením i vstúpením 
na nebo a vieme, že tak je aj pre nás prichystaná 
večná dokonalosť.

Šiesta pôstna nedeľa Kvetná/Palmarum 
bola 2. apríla a mala tému Služobník Hospodinov. 
Opäť boli čítané pašiové texty na túto nedeľu. 
Za základ kázne si brat farár Michal Findra vy-
bral biblický text J 12,12-19, v ktorom sme mali 
pred očami známy príbeh o vjazde Pána Ježiša 
Krista do Jeruzalema. My vieme, že On je Kráľ 
kráľov a Pán pánov. Kraľuje a panuje celému svoj-
mu stvoreniu a teraz prichádza do Jeruzalema, 
aby konal dielo našej záchrany. Z textu evan-
jelistu Jána sme mohli pochopiť niekoľko vecí. 
A to, že Ježiš Kristus je iný kráľ ako sú ľudské 
predstavy. Tento kráľ sa pre nás stal služobní-
kom, aby nás zachránil pre večnosť a v tom sa 
prejavila veľká Božia láska k nám hriešnym. Tiež 
sme mohli vnímať, že Pán Ježiš, ako Kráľ kráľov, 
je hodný všetkej oslavy. Ako veriaci v Neho aj my 
Ho chceme vyvyšovať z celého srdca a v každej 
našej životnej situácii. Na záver sme sa sústredili 
na nasledovanie Pána Ježiša. A to nielen pre to, 

čo nám dáva pre časný život, ale vo viere vieme, 
že všetko čo pre nás vytrpel, urobil preto, aby nás 
zachránil pre večnosť.

Veľký piatok/Parasceve bol 7. apríla a mal 
tému Ukrižovanie. Po tretí raz sme mali pašio-
vé služby Božie. Brat farár Findra si pre kázeň 
vybral text Kol 1,13-20 a povedal, že vo Veľký 
piatok vnímame oveľa bytostnejšie smrť a ukri-
žovanie Pána Ježiša. Je to smutný deň,  ale my 
vieme, že Spasiteľ bol na tretí deň vzkriesený. 
Dnešné kázňové slovo má nadpis Vyvýšenosť 
Krista. Je namieste oslavovať Ho za nesmierny 
čin lásky na golgotskom kríži. Ukrižovaný uro-
bil všetko, aby nám zabezpečil večný život. Boží 
Syn je hoden všetkej chvály, lebo je Vykupiteľ 
z hriechov a tak aj náš Zmierca s Bohom. Okrem 
toho Pán Ježiš je hoden všetkej chvály, lebo On je 
Pôvodca všetkého, lebo všetko je stvorené skrze 
Neho a pre Neho. Pavol ďalej hovorí, že Ježiš je 
hoden všetkej chvály, lebo je Zachovávateľ ži-
vota. Kristov kríž je veľký paradox – nie je to 
smrť, ale život! Spasiteľ vstal z mŕtvych a tak 
je Darca večného života. A napokon, Pán Ježiš 
je hoden všetkej chvály, lebo On je Hlava cirkvi, 
On, prvorodený z mŕtvych, aby jeho prvenstvo 
bolo vo všetkom. Napriek smútku z ukrižovania 
sa radujeme, pretože vieme, že smrť ani satan 
nemohli zadržať a zničiť Ježiša Krista Spasiteľa, 
lebo je večný a živý Boh a Pán.

9. apríla bola Prvá slávnosť veľkonočná, 
Vzkriesenie Pánovo/Resurrectio Domini 
s témou Ježiš Kristus vstal z mŕtvych. Pred káz-
ňou sestra Z. Findrová prečítala krátky príbeh 
Wilhelma Buscha, v ktorom opísal, ako neveriaci 
mladý muž vyznal, že sa trápi pre svetácky život, 
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v ktorom ho nič nenapĺňa. Farár 
Busch mu povedal, že on sám žije 
úžasný život odvtedy, keď prijal 
Ježiša ako svojho Vykupiteľa 
a odovzdal Mu svoje srdce. Aj 
pod vplyvom tejto zvesti mláde-
nec našiel Ježiša a neskôr vyznal: 
„Teraz je to už život!“ Aj iných 
potom privádzal ku viere a tak 
našiel skutočný život v Ježišovi 
Kristovi. Brat farár M. Findra 
kázal na text Mk 16,1-8, v kto-
rom evanjelista Marek aj pre nás 
zaznamenal udalosti z veľkonočného nedeľného 
rána. Ženy sa vybrali k hrobu pomazať Ježišo-
vo telo. Hrob bol otvorený a – aby o tom neboli 
pochybnosti – sám anjel im zvestoval, že Ježiš 
je vzkriesený Bohom Otcom. Anjel povzbudil 
ženy zvestovať to všetkým v Galilei. Máme však 
zaznamenané, že ženy s hrôzou utiekli od hrobu 
a nikomu nič nepovedali, lebo sa báli. Úžasná 
správa sa tak nemohla dostať ďalej. Niektorí ľu-
dia sa radujú zo slávneho vzkriesenia, ale majú 
strach svedčiť o tom ďalej. My sa dnes radujeme 
z Ježiša Krista, ktorý vstal z mŕtvych a tešíme 
sa z nadprirodzeného svedectva anjela o tom, 
že sa tak stalo. Preto máme istotu, že Pán Boh 
dokázal svoju moc. A táto radostná správa nás 
zbavuje akéhokoľvek strachu, ktorý by nám brá-
nil svedčiť o vzkriesenom Spasiteľovi. A nie iba 
to, lebo Duch Svätý nás svojou mocou posmeľuje, 
aby sme všetkým, vždy a všade zvestovali živého 
Ježiša, ktorý je darca večného života v Božom 
kráľovstve. Aj zborový spevokol vyspieval túto 
veľkonočnú radosť a tak upevnil našu radosť.

V pondelok 10. apríla sme slávili Druhú 
slávnosť veľkonočnú, ktorá mala tému Vskutku 
vstal Pán. Za základ kázne bratovi farárovi M. 
Findrovi poslúžil biblický text L 24,13-35 o dvoch 
Ježišových učeníkoch, ktorí sa, v nedeľné ráno 
po hroznom ukrižovaní, vybrali do dediny Emau-
zy. Pripojil sa k nim sám ich Majster, ale ‚ich oči 
boli zastreté, aby Ho nespoznali‘. V spoločnom 
rozhovore sám Ježiš učeníkom vysvetľoval uda-
losti Veľkého piatka. V tom máme príklad a vzor 

evanjelizácie aj pre nás. Vidíme 
tiež Ježišovu empatiu prejavenú 
utrápeným učeníkom, keď išiel 
s nimi kus cesty. A to je pre nás 
príklad sprevádzania človeka 
– najviac pri smútku za zosnu-
lými, ale aj pri mnohých iných 
príležitostiach. A napokon Ježiš, 
na základe Písem, vysvetľuje, že 
On je Spasiteľ. Aj my evanjeli-
zujeme-vysvetľujme na základe 
Biblie, ale môže sa stať, že naši 
poslucháči nebudú chápať Božiu 

zvesť. Treba si však uvedomiť, že Duch Svätý 
musí oživiť Božie slovo, že evanjelizácia-misia 
nie je na našom výkone, ale musí zasiahnuť Duch 
Svätý. Učeníkom horelo srdce a to je prítomnosť 
Ducha, ktorý im pomohol poznať Ježiša pri ‚lá-
maní chleba‘. Aj my dobre vnímajme aký veľký je 
dar viery, ktorá nám pomáha byť stále zapálení 
Duchom Svätým pre nášho Spasiteľa a prekoná-
vať aj strach či obavy.

16. apríla bola Prvá nedeľa po Veľkej 
noci, Quasimodogeniti/Ako novo narodené 
deti a mala tému Blahoslavená viera. Brat farár 
M. Findra si pre kázeň vybral starozmluvný bib-
lický text 1M 32,23-31 s opisom príbehu, keď Já-
kob bojoval s Božím anjelom a dostal nové meno 
Izrael. Takto Jákob prešiel za noc procesom bla-
hoslavenej viery. Nebolo to preňho jednoduché. 
Bol to zápas, ale potom aj požehnanie a poznanie 
Pána Boha tvárou v tvár. Brat farár zdôraznil, 
že my sa tešíme po veľkonočných sviatkoch 
zo vzkrieseného Spasiteľa Ježiša Krista a On 
nám nezaslúžene daruje vieru, ktorá z nás-poha-
nov robí novonarodených kresťanov. Áno, vstu-
pujeme tak do zápasu viery, ale aj do nádhery 
Božieho požehnania, že vieme komu patríme 
a kam smerujeme. V tom máme aj požehnanie 
zmenených životov. Na záver nás povzbudil 
k oslave a vďake voči Pánovi Ježišovi za túto 
blahoslavenú vieru, do ktorej pozval i nás.

23. apríla bola Druhá nedeľa po Veľkej 
noci, Misericordias Domini/Milosrdný Pán 
a jej téma bola Dobrý pastier. Brat farár M. Findra 
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kázal na text 1Pt 5,1-4, v kto-
rom apoštol Peter píše o Kristo-
vi ako o našom Arcipastierovi. 
Toto pomenovanie vyjadruje, 
že On je najdôležitejší aj najlep-
ší pastier. A podľa Jeho príkla-
du sme tiež pozvaní do služby 
v cirkvi, o ktorej Peter píše aká to 
má byť služba. Na prvom mieste 
je dobrovoľnosť, lebo – pre lásku k nám a pre 
našu záchranu – sa Kristus dobrovoľne odhodlal 
zomrieť na kríži. Ďalej je veľmi dôležitý postoj 
prečo a pre koho budeme slúžiť. Namieste je mo-
tivácia, teda prečo sme vstúpili do služby... a má 
to byť ochotne, nie z donútenia, lebo pozvanie 
je od nášho Spasiteľa, ktorý dobrovoľne zomrel 
za nás. Ďalšia potrebná vlastnosť služby Pánovi 
nesmie byť zameraná na mrzký zisk. Zisk je tak 
nazvaný, lebo milovanie peňazí napácha mnoho 
zla. Naostatok sme pozvaní slúžiť blížnym nie 
panovačne, ale v pokore a byť tak pre nich vzor. 
Za službu s pomenovanými vlastnosťami je pri-
sľúbená odmena vo večnosti – nevädnúci veniec 
slávy, keď sa zjaví Pán Ježiš.

30. apríla bola Tretia nedeľa po Veľkej 
noci, Jubilate/Oslavujte a jej téma bola Roz-
lúčka a návrat. Za základ kázne bratovi farárovi 

M. Findrovi poslúžil biblický text 
J 16,16-23a. Mali sme cezeň vy-
učovanie z Písma Svätého o Pá-
novi Ježišovi. On sa pre nás stal 
viditeľným zjavením Pána Boha, 
ktorý sa chce dať vidieť človeku 
a neskrýva sa pred svojím stvo-
rením. Sú však ľudia, ktorí Ho 
nevidia a zdá sa, že v dnešnej 

dobe Ho ani nechcú vidieť, že Ho nepotrebu-
jú. Zdanie však klame, lebo mnoho trápenia má 
ľudstvo i ľudia jednotlivo len preto, že ignorujú 
Krista. Ak si však človek začne uvedomovať, že 
mu v živote niečo či niekto pevný a stály chýba, 
potom nie je ďaleko od toho, aby začal upie-
rať zrak na Pána Ježiša... a On sa hľadajúcemu 
človeku chce dať vidieť a poznať. Stane sa tak 
cez úprimné pokánie a dôveru, že Ježiš – svo-
jou smrťou a zmŕtvychvstaním – nás vyslobodil 
z tmy hriechu do nového života s Ním. A napo-
kon sme uvažovali o nádhernej zmene, ktorú 
nám do života prinesie videnie Pána Ježiša. 
Zármutok sa premení na radosť, ktorá je pevná, 
stála, večná a bude pokračovať aj po našej smr-
ti aj pri vzkriesení v novej domovine s Ježišom 
Kristom, ktorého tam uvidíme osobne.

Konferencia Misie na Níle
 Zuzana Hybenová

Prešov bol v sobotu 11. marca miesto konania 
výročnej konferencie slovenskej pobočky Misie 
na Níle (MN), ktorá pôsobí a pomáha v štátoch 
severovýchodnej Afriky: Egypt, Sudán, Etiópia, 
Eritrea, Tanzánia a Demokratická republika 
Kongo.

Misia má za úlohu Božiu víziu, teda konať čo 
si praje Boh. Téma tohtoročnej konferencie bola: 
Počúvať Boha. Konferenciu otvorila sestra Oľga 
Müller privítaním prítomných a potom mala du-
chovný príhovor riaditeľka slovenskej pobočky 
MN sestra Marcela Sabová, farárka z Východnej. 

Biblický text vybrala z 1S 3,10: I prišiel Hospodin, 
zastal si a zavolal ako predtým: Samuel, Samuel! 
Na to Samuel odpovedal – hovor, lebo tvoj služob-
ník počúva. Sestra farárka prízvukovala, že aj my 
máme hľadať Božie slovo a poznať Božiu vôľu 
pre náš život. Keď načúvame, má to vždy jasný 
dopad. Ako Samuel aj my máme počúvať Boha... 
a tak robia aj misionári v Afrike. Príhovor ukon-
čila modlitbou a potom nasledovali prednášky.

Ako prvé sme si vypočuli informácie a aktu-
ality z projektov od Karoline Fust a Emanuela 
Lippunera. MN sa zameriava na výživu, zdravie 
a vzdelávanie. Najdôležitejšie je, aby ľudia pozna-
li Pána Ježiša. Ponúkajú im aj pastoračnú službu, 
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aby bola vyučená aj duša človeka a oni ponuku 
prijímajú. V krajinách Afriky sú vojny a MN po-
máha podporovať mier! Klinika v Egypte má aj 
škôlku, kde deťom rozprávajú príbehy z Biblie 
a modlia sa s nimi. Ako príklad, že misijná práca 
nie je daromná, bol príbeh, že keď domorodý otec 
ukladal spať svoje dieťaťa, ono mu povedalo, že 
pred spánkom sa musí najprv pomodliť... takto 
deti učia aj svojich rodičov.

V Eritrei MN prevádzkovala školu. Každé 
ráno začínali stíšením a modlitbou. Keď minu-
lého roku vláda prevzala školu do svojho vlast-
níctva, duchovné zamyslenia sa tam už nerobia 
a učitelia boli prepustení. V MN sa snažia otvárať 
školy pre postihnutých, aby im pomohli. Vyučia 
sa ako stolári alebo krajčírky a po vyučení dosta-
nú stolárske náradie či šijací stroj, aby sa mohli 
živiť príjmom z práce.

Cez poľnohospodárske projekty sa domáci 
učia sami si vypestovať produkty na svoju ob-
živu. Emanuel Lippuner odovzdal pozdravy 
zo švajčiarskej centrály MN a povedal, že práca 
vo všetkých oblastiach v Afrike je veľmi ťažká. 
Problémy predkladajú Bohu a modlia sa aj európ-
ski modlitebníci, ktorým posielajú modlitebné 
listy. Konštatoval, že túto modlitebnú podpo-
ru vnímajú a cítia. Veľmi treba, aby celá Afrika 
spolupracovala – severná i južná. Modlia sa aj 
za túto zmenu. Potom sme spoločne zaspievali 
pieseň ES 634 po slovensky aj po arabsky: Pane, 
vieru daj blúdiacim, Pane, vieru daj všetkým nám... 
Pane, lásku daj prosiacim... Pane, nádej daj trpia-
cim, Pane, nádej daj všetkým nám.

Druhú prednášku mal Rani a jeho man-
želka Kristína o klinike v Sudáne, kde je 24 

pracovníkov. On pracuje pol dňa ako laboratór-
ny technik a pol dňa v lekárni. Osobne vyznal, 
že, ako neveriaci v Boha, po vypočutí jednej 
prednášky, na ktorú bol pozvaný, uveril v Pána 
Ježiša. Sudán je púštna krajina s moslimským 
obyvateľstvom. Často sú tam pieskové búrky 
a piesok je taký jemný, že sa dostane do domov 
aj cez zatvorené okná a dvere. Najväčší problém 
je tam s vodou, ktorú musia minimálne štyrikrát 
filtrovať. V hlavnom meste Chartúm je množ-
stvo utečencov zo západu, ktorí žijú veľmi biedne 
v chatrčiach a stanoch. V Nílskej nemocnici je 
najviac týchto pacientov. Vláda dáva 80 % pro-
striedkov na armádu, na vzdelanie 4 %, sociálne 
dávky či pomoc však nie sú vôbec poskytované. 
Len málo detí chodí do školy, radšej pracujú – 
čistia topánky, predávajú vodu, čaj, kávu, alebo sa 
hrabú v odpadkoch. Vo videu sme videli skupinu 
30 – 40 detí oblečených vo svetríkoch a vestič-
kách, aké pletieme aj my, usmiate a radostne 
spievajúce. Potešili sme sa, že naša práca je uži-
točná. Pozývajú ich do kostolov na prednášku 
o zdraví, avšak predtým sú služby Božie. Kto má 
záujem dostane aj Bibliu, aby si z nej mohol čítať. 
Moslimov, ktorí prejdú na kresťanstvo, nezried-
ka aj obesia. Pre takto ohrozených zriadila MN 
priestory, kde žijú a učia sa remeslu.

Riaditeľka slovenskej pobočky MN predložila 
výročnú správu aj správu o príjmoch a výdav-
koch. Informovala tiež o zmenách v Správnej 
rade MN, ktorú tvoria Marcela Sabová, Peter 
Šofranko a Emanuel Lippuner. Správkyňou je 
Oľga Müller. Spolupráca tohto tímu je veľmi dob-
rá. Vydávajú trikrát ročne časopis PRAMENE 
a mesačne rozosielajú modlitebné listy.

Po obedňajšej prestávke pokračoval 
program spevom študentov a potom 
sa ujala slova Rebekka Stähli, ktorá, 
po vyštudovaní medicíny, bola viackrát 
v Afrike na krátkych pobytoch. Pocho-
pila, že Boh má pre každého z nás svoj 
program. Pomáhala kde bolo treba: va-
rila, kŕmila deti a robila aj iné práce. 
Po troch mesiacoch našla radosť v Bohu 
a vo vzťahu k Ježišovi. Dala sa pokrstiť. 



9

M á j  –  J ú n

Snívala o Etiópii, kde potom aj pracovala v ka-
tolíckej nemocnici. Pochopila, že v Afrike je aj 
medicína iná a farba pleti tiež zohráva úlohu.

Poslednú prednášku mal Emanuel Lippuner 
o práci v Tanzánii a Kongu. Pôsobil tam farár 
Tshibasu, ktorý učil kresťanov poznávať islam. 
Musel utiecť z Konga do Tanzánie, kde potom 
pracoval a snažil sa, aby kresťania niesli lásku 
Krista k moslimom. Keď syn tamojšieho šejka 
uveril v Krista, rodina ho odvrhla a prichýlil ho 
farár Tshibasu. Keď tam pricestoval Emanu-
el Lippuner, začali budovať dom pre mladých 
kresťanov z islamu. Farár Tshibasu však ochorel 

na rakovinu, absolvoval liečbu, ale má sa strie-
davo lepšie i horšie. Prichádza čas, aby odišiel 
do dôchodku. Do Tanzánie prichádzajú ľudia aj 
zo susedných štátov: Kongo, Burundi, Rwanda. 
Starajú sa tam aj o ženy, ktoré zažili traumu 
po odvrhnutí rodinou.

Konferenciu ukončili modlitby za jednotlivé 
krajiny s prosbami o Božiu pomoc. Bolo to po-
žehnanie stretnutie. Účastníci spoznali ťažkosti, 
ktoré zažívajú Afričania a aj to, že služba MN je 
náročná. Nezabúdajme preto na duchovnú mod-
litebnú podporu pre túto prácu.

Misijné zborové popoludnie
 Zuzana Hybenová

V mene Božom sa v zborovej miestnosti v ne-
deľu 12. marca uskutočnilo zborové popoludnie 
zamerané na misijnú prácu. V jeho rámci bola 
pripravená výstavka ručných – háčkovaných 
a pletených – vecí pre Misiu na Níle (MN), kto-
rá ich doručuje a odovzdáva chudobným ľuďom 
v šiestich afrických krajinách pozdĺž rieky Níl. 
Sestry v našom zbore ich zhotovujú už 22 rokov. 
V rámci tohto popoludnia bola pripojená ďalšia 
výstavka pekných obrazov, ktoré z korálikov/
kamienkov vytvorila mladá Ukrajinka Daška 
Papková. Potešili sme sa aj účasti viacerých 
Ukrajincov, ktorí si prišli pozrieť Daškine ob-
rázky a obdarovali ju kytičkou kvetov i plyšovým 
medvedíkom.

Popoludnie sme začali spevom piesne (ES 
569) Kristus Pán východ nepozná, ni západ, sever, 
juh. Kde človek žije, nech všade zavládne lásky duch 
... V Kristu sa stretne sever, juh i západ s východom, 
Spasiteľom je každému i všetkým národom. Po pies-
ni sme sa úprimne modlili.

Vo svojom príhovore sa vedúca zborového 
spoločenstva evanjelických žien (SEŽ) sestra 
Zuzana Hybenová vrátila ku začiatku tejto akti-
vity. Bolo to pred 23 rokmi, keď v našom zbore 
SEŽ a zborová diakonia začali pracovať v duchu 

Božieho prikázania: Milovať svojho Boha ... a svoj-
ho blížneho ako seba samého.

Prvú časť tohto prikázania sme sa usilovali 
plniť prostredníctvom prednášok. Začínali sme 
sa učiť od biblických žien Starej i Novej zmlu-
vy, poznávať službu významných predstavite-
ľov cirkvi a potom nasledovali ďalšie aktuálne 
aktivity.

Druhú časť, o láske k blížnym, plníme pro-
stredníctvom zborovej diakonie a to cez návšte-
vy chorých a starších členov cirkevného zboru, 
nezabúdame ani na jubilantov či na Deň matiek 
v spolupráci s deťmi z nedeľnej besiedky.

Pred rokom pribudla v zbore úloha pomáhať 
bratom a sestrám z Ukrajiny, ktorí utiekli, aby 
si zachránili život svoj i svojich detí. Na našom 
popoludní sme privítali viacerých Ukrajincov, 
ktorí si prišli pozrieť výstavku obrazov Ukrajinky 
Dašky, ale aj vystavené pletené a háčkované vý-
robky pre MN. Za celý čas sme do Afriky odoslali 
veľké množstvo svetríkov, vestičiek, čiapok, pa-
pučiek, ponožiek, dojčenských súprav, vlnených 
diek, bavlnených prikrývok a tiež veľké množ-
stvo ovínadiel na obväzovanie.

V sobotu 11. marca sa v Prešove konala toh-
toročná výročná konferencia MN. Medzi účast-
níkmi boli aj sestry z nášho zboru a informujeme 
o nej na inom mieste v čísle.
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Konferencia MoS ECAV
 Zuzana Hybenová

V dňoch 17. – 19. marca sa v Kežmarku ko-
nala Konferencia MoS ECAV. Piatok bol rokovací 
deň. Začínal popoludní úvodnou pobožnosťou 
konseniora Tatranského seniorátu ECAV brata 
farára Michala Findru. Potom brat farár Stanislav 
Kocka, vedúci MoS ECAV, predniesol hodnotia-
ce správy o činnosti MoS za rok 2022. Program 
ukončila večerná pobožnosť, ktorú viedol kež-
marský brat farár Roman Porubän.

V sobotu, po rannej pobožnosti so sestrou 
farárkou Evou Germanovou zo Spišskej Belej, 
nasledovali prednášky.

Prvý prednášateľ bol náš brat farár Michal 
Findra s témou Ježiš votkaný do života. Začal 
osobným vyznaním ako sa stal kresťanom. Sve-
dectvo o Ježišovi ho premohlo, aby sa stal zno-
vuzrodeným kresťanom. Oslovil ho text apoštola 
Pavla Gal 2,2: Nežijem už ja, ale žije vo mne Kristus. 
Dnešná doba je zlá, propaguje sa iný štýl života 
a tak vyzval zamyslieť sa ako je to s nami a či 
patríme Kristovi. Len Duch Svätý nám môže dať 
nový život v Kristovi. Hriech nás od neho odďa-
ľuje. Povzbudenie dostávame cez spoločenstvo 
cirkvi. Uviedol príklad rodinného domu s otáz-
kou, kam všade vpustíme Ježiša Krista? Odpo-
veď je, že Ježiš Kristus je všade s nami. V druhej 
časti sa venoval téme: Ježiš votkaný do života. 
Najdôležitejšia je Biblia a jej čítanie. Apoštol 
Pavol prikazuje Timoteovi, že Písmo každému 
prikazuje učiť, karhať, napravovať a vychovávať, 
čo podľa Písma pomáha konať Duch Svätý. Veľmi 
dôležitá je modlitba. V Písme nás mnoho veršov 
nabáda k modlitbe osobne aj v spoločenstve. Ďa-
lej je to uctievanie. Vzdanie úcty je aj vyznanie 
o viere pred inými ľuďmi a tiež žitie príkladným 
kresťanským životom. Bolo zdôraznená aj po-
treba nemlčať. Po vstúpení Ježiša Krista do neba 
ľudia, prostredníctvom učeníkov, uverili, vznikla 
Kristova cirkev a dostala sa aj k nám. Evanje-
lium je vec služby. Komunistický režim to chcel 

zlikvidovať a to nielen v kostoloch, ale aj všade 
v spoločnosti. Ďalej je to správcovstvo, teda zod-
povednosť. Ježiš Kristus je správca nášho života. 
Je potrebné prísne dbať ako žijeme a čo robíme. 
Mladí hovoria, že nemajú čas, ale koľko času ve-
nujú internetu? Niet inej cesty, len aby kresťania 
boli aktívni vo viere. Prežívame pôstne obdobie 
a Kristus v kázni na vrchu pripomínal dávať al-
mužny, modliť a postiť sa. Nestriedmosť je tiež 
neposlušnosť voči Bohu. Treba nielen nejesť, 
ale učiť sa čo si Pán Boh praje a čo nám hovorí. 
Pri pôste je človek vnímavejší voči okoliu, je citli-
vejší a pokojnejší. Spomenul tiež ticho a samotu. 
Aj apoštol Pavol odišiel do samoty do Arábie, čo 
mu prinieslo požehnanie; lebo keď sme sami, 
môžeme rozmýšľať a nerozptyľovať sa. Takýmto 
spôsobom bude Ježiš votkaný do nášho života. 
A môžeme vyznať, tak ako apoštol Pavol (Gal 
2,20): Nežijem už ja, ale žije vo mne Kristus.

Druhá bola prednáška sestry farárky Moniky 
Beňovej: Cirkev musí vyjsť zo svojich chrámov... 
a byť tam, kde ju ľudia potrebujú. Kresťanská cir-
kev nesie vzácne posolstvo – evanjelium. Nesmie 
ho stratiť zo zreteľa a nesmie ho prestať pre-
zentovať a odovzdávať svetu. Povedala príklad 
o veľkej večeri (L 14, 15-24). Hostiteľ pozýval 
skupinu ľudí, ale tí sa vyhovárali, že nemôžu 
prísť. Sluhom prikázal ísť na cesty a priviesť 
tých čo stretnú. Aj my v kostoloch pozývame, 
ale ľudia neprichádzajú. Uviedla pozitívny prí-
klad našej Ukrajinky Ziny, ktorá prišla s dcérou 
a obe sa aktívne zapájajú do aktivít nášho zboru. 
Evanjelium máme niesť každému. Uviedla, že 
ona sama roky pracuje v misii pre Rómov a nemá 
voči nim predsudky. Židia boli vyvolený národ, 
žili svoju vieru pred pohanmi. Keď prišiel Je-
žiš – napriek tomu, že prišiel naplniť židovský 
zákon – neprijali ho ale ukrižovali. Dnes potre-
bujeme zahodiť zažité podoby kresťanstva. Mu-
síme veriť cez rozpäté ruky Ježiša na Golgote. 
Potrebujeme nájsť nové hodnoty, že sa navzá-
jom milujeme a milovať svojho Boha z celého 
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srdca, mysle i duše. Dnešná cirkev poukazuje 
na hriech v zmysle čo môžeme a čo nie. Musíme 
však poukazovať na Božiu lásku! Potrebujeme 
byť unesení Ježišom do Jeho blízkosti. Pán Je-
žiš vyzýval učeníkov, aby niesli Božie posolstvo 
svetu. Neuvedomujeme si, že máme prijímať aj 
ťažké skúsenosti a niesť posolstvo lásky. Vďaka 
láske budeme lepší, vnímavejší. Potrebujeme byť 
‚votkaní do Pána Ježiša‘. Cirkev má byť imunitný 
systém spoločnosti proti nákazám dnešnej doby 
ako je populizmus, náboženský fundamentaliz-
mus, atď.

Počas tejto prednášky bola aj zbierka finanč-
ných prostriedkov na Wiklefovu misiu, ktorá pre-
kladá Biblie do rôznych jazykov sveta a expeduje 
ich do krajín, kde ešte Biblie vo svojej reči ešte 
nemajú.

Po obednej prestávke bol seminár s vedúcim 
MoS ECAV Stanislavom Kockom Ako žiť život 
plný Ducha Svätého. Potom sa účastníci rozdelili 
do dvoch modlitebných skupín; v nich bolo pre-
čítané Božie slovo a námety na osobné modlitby 
prítomných.

Posledný deň bola nedeľa a zakončenie kon-
ferencie bolo na službách Božích so sviatosťou 
Večere Pánovej . Kazateľom bol biskup VD ECAV 
Peter Mihoč.

Toto stretnutie modlitebníkov bolo veľké po-
žehnanie nielen pre prítomných, ale prostredníc-
tvom webovej stránky ECAV aj ďalším, ktorí ju 
sledujú. Nech Božie slovo (J 8,32) Poznáte pravdu 
a pravda vás vyslobodí! pochopili všetci, rovnako 
ako aj heslo konferencie Pravda víťazí!

LEGO-párty
 Lucia Dindošová

V pôstnu nedeľu pred Veľkou nocou sa naša 
zborovka zaplnila rodičmi, starými rodičmi 
a deťmi väčšími, menšími, ba aj najmenšími. Ten-
toraz nás prilákalo hlavne LEGO a veľká túžba 
po stavaní. Kto by sa netešil na škatule plné lega, 
okienok, koliesok, striešok a podobne.

Predtým ako sme mohli naplno popustiť 
uzdu našej fantázii a vrhnúť sa na stavanie, bol 
pre deti pripravený pestrý program. Hry a piesne 
sa striedali s kreatívnou prácou, a tá zasa priamo 
nadväzovala na väčší obraz – siluetu Pána Ježiša 
Krista, ktorý sa podujal splniť úžasný Boží plán 
záchrany ľudstva. Deti vnímali, že to pre Neho 
vôbec nebola ľahká cesta, ale na jej konci Ho ča-
kalo veľké víťazstvo. Z Jánovho evanjelia (3:16) 
sme sa utvrdili, že všetko to utrpenie, námahu 
a bolesť Pán Ježiš podstúpil z lásky k nám, aby 
sme nezahynuli, ale mohli v Jeho dokonalej láske 
žiť naveky.

Program nášho stretnutia sme tematicky 
uzavreli podobenstvom o dvoch staviteľoch 
a nechali sme deti popremýšľať o tom, akým 

staviteľom by sa ony samy chceli stať. Na akom 
základe by chceli mať postavený svoj domček 
(ktorý si tiež potom postavili z lega), teda vlastne 
svoj život.

Zvyšok popoludnia patril občerstveniu a sta-
vaniu, stavaniu, stavaniu... Niektorí z nás by 
možno stavali aj do večera, keďže legokociek 
bolo neúrekom.

Sme Pánu Bohu vďační za milosť a možnosť 
takto sa spolu stretnúť a už teraz sa tešíme 
na ďalšiu detskú párty. Všetci sú vítaní!
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Školenie pre pracovníkov s detskou besiedkou
 Lucia Mlynáriková

V sobotu 15. apríla sa v našej zborovej miest-
nosti v Poprade konalo seniorátne školenie pre 
pracovníkov s besiedkou. Lektorkou tohto 
stretnutia bola pani farárka Olinka Kaňuchová z 
ECAV Žilina. Okrem zastúpenia nášho cirkevné-
ho zboru prišli na toto stretnutie aj pracovníčky 
z ECAV Batizovce a Gerlachov, Spišská Belá, Ilia-
šovce a Levoča. Cieľom tohto školenia bola túžba 
priblížiť každé malé dieťa k Pánovi Ježišovi, a to 
na základe Božieho slova a modlitby. Hovorili 

sme si, že nielen v Novej zmluve môžeme čí-
tať o Pánovi Ježišovi, ale aj pomocou príbehov 
Starej zmluvy môžeme viesť deti k evanjeliu a 
osobnému vzťahu s Kristom v dôvere, že Boh 
má s každým dobrý plán. Taktiež sme sa učili 
ako viesť deti k modlitbe. Sestra Olinka nám po-
vedala jednoduchý princíp pre každú modlitbu, 
vhodný nielen pre deti, ale aj pre nás dospelákov, 
a to: „chváľ, ďakuj, pros a ľutuj“. Samozrejme pri 
vyučovaní detí na besiedke majú svoju opodstat-
nenú úlohu aj rôzne hry a aktivity. A keďže pani 
farárka Olinka prišla na toto školenie doslova s 
kufrom plným nápadov, tak nám aj poukazovala 
rôzne pomôcky na výučbu, hry, piesne a iné ak-
tivity, ktoré majú deťom pomôcť lepšie spoznať 
Božie slovo a zapamätať si ho. Silnou inšpiráciou 
pre všetkých zúčastnených bolo, keď sme si na-
vzájom povymieňali nápady, ktoré sa v jednotli-
vých zboroch na besiedke už osvedčili. Toto bolo 
prvé z dvoch stretnutí. Ďalšie nás čaká koncom 
mája a už teraz sa naň veľmi tešíme!

O Večeri Pánovej
 Michal Findra

Za ostatné roky, na seniorátnych školeniach 
presbyterov, sme už dva razy mali tému o svia-
tosti Večere Pánovej. Boli to podnetné pred-
nášky s motiváciou pre cirkevné zbory, aby túto 
sviatosť častejšie zaraďovali do bohoslužobného 
života.

Keď som sa pripravoval – už ako dospelý – 
na svoju konfirmáciu, príručku ku konfirmácii 
som študoval veľmi pozorne. Bola to pre mňa 
česť, že som mohol poznať pravú vieru v našej 
evanjelickej cirkvi a že budem môcť pristupo-
vať k Večeri Pánovej. V príručke ku  konfirmácii 
bola aj táto veta: Evanjelické služby Božie majú 
dva vrcholy, a to: kázeň slova Božieho a sviatosť 
Večere Pánovej. V tom období ma len miatlo, že 

služby Božie boli v praxi iné, lebo sviatosť Večere 
Pánovej bola len pred veľkými sviatkami, teda 
len dvakrát do roka. Vďaka Bohu, že po rokoch 
sa situácia v našich zboroch v tomto ohľade 
zlepšila a teší ma, že aj v našom zbore máme 
možnosť častejšie pristupovať k stolu Pánovmu.

Pozrime sa, z čoho pramení spomínaná veta 
o dvoch vrcholoch služieb Božích. Pri štúdiu Veľ-
kého katechizmu Dr. Martina Luthera, by sme 
pochopili, že v počiatkoch našej luteránskej 
cirkvi to bola samozrejmosť, že sa Večera Pánova 
prisluhovala každú nedeľu. Bola to nerozdielna 
súčasť slávenia služieb Božích. Veľký katechizmus 
reformátora Luthera nám pomôže zodpovedať 
tieto otázky: Čo je to Večera Pánova? Aký je úžitok 
z Večere Pánovej? Kto má prijímať Večeru Pánovu? 
A najmä, z poslednej časti by sme pochopili, ako 
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veľmi potrebuje hriešnik prijímať 
sviatosť Večere Pánovej, lebo pri nej 
môže činiť pokánie, nájsť odpustenie 
a posilu pre pravý zbožný život veria-
ceho kresťana. Nie je to z donútenia, 
ale dobrovoľne, lebo túži po Kristovej 
prítomnosti. Vo Veľkom katechizme 
Luther hovorí o osobnej skúsenosti: 
čím menej prijímal sviatosť Večere 
Pánovej, tým bol jeho vzťah k Pánovi 
Ježišovi Kristovi chladnejší a chuť ísť opätovne 
k Večeri Pánovej mal ešte menšiu. Poznáme to aj 
my: keď je niečo len raz za čas, potom to nemusí 
byť vôbec.

Na otázku – prečo je teraz taký stav v cirkvi, 
že Večera Pánova už nie je pravidelná súčasť 
nedeľných služieb Božích – nám dáva odpoveď 
história, vývoj cirkvi a vplyv ľudskej filozofie. 
Doba, v ktorej žijeme my, je postmoderna. 
Od reformácie cirkev prešla osvietenectvom, 
romantizmom, racionalizmom a modernou. To 
všetko zanechalo na Božom ľude aj neblahé ná-
sledky, keď filozofické smery ovplyvnili aj život 
cirkvi. Pri Večeri Pánovej sme sa dostali do po-
zície starozmluvného ľudu. Stačí sa niekedy raz, 

pre niekoho tri krát, do roka ukázať 
pred Bohom pri sviatosti Večere Pá-
novej. Viac netreba. Toto je vplyv ra-
cionalizmu, keď sa povedalo, že: Ako 
môže byť Kristus prítomný vo Večeri 
Pánovej? Však sa to nedá dokázať, 
preto nie je potrebné, aby sa konala 
počas každých služieb Božích.

Ďakujeme Pánovi Ježišovi Kris-
tovi, že dnes opätovne objavujeme 

požehnanie z častejšieho pristupovania k Večeri 
Pánovej. Naposledy som sa veľmi potešil, keď 
sme sa v popradskom kostole odvážili zaradiť 
do poriadku služieb Božích aj sviatosť Večere Pá-
novej. Stalo sa tak vo štvrtú nedeľu v apríli, keď 
mal mesiac päť nedieľ. Obával som sa, že ľudia 
budú odchádzať, že sa im bude zdať ‚zadlho‘, keď 
sú služby Božie so spoveďou a Večerou Pánovou. 
Vďaka Bohu, že opak bol pravda! Z väčšej časti 
prítomní chceli a aj pristúpili k Večeri Páno-
vej... prežili sme tak požehnané služby Božie, 
ktoré mali tie spomínané dva vrcholy: kázeň 
slova Božieho a spoveď so sviatosťou Večere 
Pánovej.

Svetový deň modlitieb
 Eva Oslíková, predsedníčka SEŽ ECAV

Svetový deň modlitieb (SDM) má aj v našej 
cirkvi svoju tradíciu. História SDM sa začala pí-
sať v r. 1887. V Missouri (USA) sa zišlo 300 žien 
z jedenástich kresťanských cirkví, aby založili 
misijné združenie žien na pomoc imigrantom, 
ktorí prichádzali za prácou do USA.

V súčasnosti sa ženy ku spoločným mod-
litbám stretávajú vo viac ako 180 krajinách 
a oblastiach sveta každoročne v prvý marco-
vý piatok. Program pripravia ženy vždy z inej 
krajiny a tentoraz to boli ženy z Taiwanu.

Počul som o vašej viere, je centrálna veta 
tohtoročného SDM a je z textu Pavlovho Listu 
Efezanom 1,15-19. V pripravenej bohoslužbe 

taiwanské ženy hovoria o svojej viere, ktorú si 
udržujú aj napriek rôznym ťažkostiam. Výtvar-
níčka tej-ktorej krajiny vytvorí obraz na viacero 
motívov a teraz boli zdôraznené typické črty 
Taiwanu s vyjadrením presvedčenia, že kresťan-
ská viera prináša na Taiwan pokoj a nové vízie.

O svojom obraze výtvarníčka povedala: „Ženy 
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na obraze sedia pri bystrine, ticho sa  modlia 
a hľadia do tmy. Netušia čo ich v budúcnosti 
čaká, no vedia, že Kristus im priniesol spásu. 
Bažant čierny a lyžičiar čiernočelý sú dva ohro-
zené druhy vtákov. Ich charakteristické črty sym-
bolizujú vlastnosti taiwanského ľudu – sebadô-
veru a vytrvalosť v ťažkých časoch. Na tmavom 
pozadí vyniká zelená tráva a orchidey. Zelená 
tráva predstavuje Taiwancov ako jednoduchých, 
sebavedomých, silných ľudí pod Božou starost-
livosťou. Orchidey sú pýcha Taiwanu, ktorý je 
známy ako kráľovstvo orchideí.“

Taiwan je ostrovná krajina, ktorá má men-
šiu rozlohu ako Slovensko, ale žije tu približne 
23,6 milióna obyvateľov, takže ostrov je husto 

osídlený. Väčšinu obyvateľstva tvoria potomko-
via prisťahovalcov z Číny. Kresťanskí misionári 
prišli na Taiwan pred viac ako sto rokmi. Najstar-
ší záznam o účasti taiwanských žien z kresťan-
ských cirkví na SDM je z marca 1935. Odvtedy sa 
SDM stal ekumenickou modlitebnou bohosluž-
bou, ktorá je aj kresťankám na Taiwane dobre 
známa. Každoročne prekladajú poriadok pre bo-
hoslužby do 13 jazykov, vrátane mandarínskej 
čínštiny, taiwančiny a pôvodných jazykov.

Taiwanské ženy majú prosbu: Duchu Svätý, 
inšpiruj nás predovšetkým k odvážnej viere, aby sme 
chceli a vedeli s pokorou a v láske zápasiť o spravod-
livosť a pravdu.

125 rokov Tranoscia
  Zo Špeciálneho čísla EPST pripravila  
Zuzana Hybenová

Ustanovujúca schôdza Spolku Tra-
noscius sa uskutočnila 27.4.1898 
v Liptovskom Mikuláši. Podľa vtedy 
platného kupeckého zákona, bolo po-
trebné upísať 500 účastín, aby vznik-
lo základné imanie spoločnosti. Výbor 
s radosťou konštatoval že sa ich podarilo 
upísať 580. Stanovy spolku potvrdila 30.7.1898 
Ružomberská sedria. Za predsedu spolku bol 
zvolený Jur Janoška, farár v Liptovskom Miku-
láši a neskorší prvý generálny biskup evanjelic-
kej cirkvi v novovzniknutej Česko-Slovenskej 
republike.

Tranoscius vstúpil do jubilejného 125. roka 
svojej pôsobnosti s logom „V službe slova“. 
Na prvej stránke Biblie čítame, že všetko čo je, 
povstalo k svojmu bytiu na Slovo, ktoré zaznelo 
z Božích úst.

Zakladatelia vydavateľsko-kníhkupeckého 
Spolku Tranoscius sa pred 125 rokmi usilo-
vali a želali si, aby slovom prinášali do rodín 
živú vieru v Ježiša Krista, povzbudzovali ich 
k láske, dobrým skutkom a tiež prebúdzali 

ľahostajných a prinášali nádej pochybujúcim.
Prvá kniha, ktorá vyšla v tomto vydava-

teľstve, bola malá publikácia od Adolfa 
Petra Záthureckého s názvom „Nevy-
hováraj sa!“ Bolo v nej jasne vyjadrené 
stanovisko, ktoré si dali zakladajúci 
členovia spolku: „... horliť a bojovať 

proti mĺkvote, mŕtvote...“ (Jur Janoš-
ka). Chceli bojovať proti náboženskej ľa-

hostajnosti a odcudzenosti od cirkvi i proti 
úpadku mravov a činnosti sektárov. Druhou kni-
hou bolo vydanie celej Biblie – aj s apokryfnými 
knihami – v r. 1899 v náklade 4000 výtlačkov.

V r. 1910 začal Spolok Tranoscius vydávať 
časopis Evanjelický posol spod Tatier, vychádza-
júci až dodnes ako dvojtýždenník evanjelikov 
na Slovensku.

Pod tlakom štátnej moci prešiel Tranoscius 
po r. 1948 viacerými zmenami. Bolo to zložité 
obdobie. Napríklad, do tlače pripravené vydanie 
„Symbolických kníh“ bolo zastavené. Ich prekla-
datelia a editori boli režimom trestne stíhaní 
(Otto Vízner,...) a odsúdení za protištátnu čin-
nosť. Symbolické knihy potom vyšli až v obno-
venom Tranosciu v r. 1992.

Nové časy nastali po páde komunistického 
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režimu, keď sa spolok z účelového zariadenia 
cirkvi pretransformoval na akciovú spoločnosť 
v r. 1991. Pri svojej storočnici spoločnosť opäť 
vydala celú Bibliu v slovenskom preklade, ktorý 
vyšiel v roku 1999. Pri svojom stom výročí rátal 
tento vydavateľský dom 1629 vydaných titulov. 
V r. 2021 vydal svoju jubilejnú 2001. publikáciu 
„ECAV-SK 1921 – 2021“, ktorá zaznamenala 

mnohé udalosti zo života evanjelickej cirkvi 
za ostatných 100 rokov.

Šéfredaktor knižnej redakcie Tranoscia Libor 
Bednár vyjadril prosbu: „Nech sa milostivý Boh 
prizná k našim snahám a k našej práci, aby sme 
aj naďalej mohli byť nástrojom Jeho požehnania 
a stáli verne v službe našej drahej cirkvi“.

Živý odkaz štúrovcov dnešku – 175. výročie 
Žiadostí slovenského národa

 EPST 20/2023

V starej liptovskomikulášskej evanjelickej 
fare sa 10 mája 1848 stretli vedúce osobnosti 
revolučného diania na Slovensku. Po dlhých dis-
kusiách vypracovali národný program – Žiadosti 
slovenského národa – v ktorom presne formulo-
vali slovenské požiadavky. Žiadosti boli verejne 
vyhlásené vo dvorane Ondrašoveckých kúpeľov. 
Štúrovci v 14 bodoch reagovali na všetky zák-
ladné otázky, ktoré vtedy hýbali spoločenským 
a politickým životom národov Uhorska a žiadali 
ich riešiť v demokratickom duchu. Skoncipované 
Žiadosti poslali Štúr, Hurban a Hodža vo večer-
ných hodinách do tlačiarne v Levoči. Tam vytla-
čili 5000 výtlačkov Žiadostí.

Nijaké represálie, nijaké prenasledovanie už 
nemohlo zahatať tok demokratických myšlienok, 
ktoré vyvierali z prameňa mikulášskych Žiadostí 
slovenského národa. Na ich základe sa konštituoval 
slovenský národ. Žiadosti nie sú len je historický 
dokument, ale aj živý odkaz štúrovcov dnešku.

Prvý bod Žiadostí slovenského náro-
da. Slovenský národ v Uhorskej vlasti preciťuje 

po 90-ročnom snu ako pranárod krajiny tejto, osve-
domujúc sa, že svätá zem, táto a matka krajina, súc 
púvodisko a kolíska povestí o starodávnej sláve jeho 
predkov a divadlo, na ktorom otcovia jeho a hrdinovia 
za uhorskú korunu krev vylievali, bola donedávna 
len macochou jeho, zachodiacou s ním nemilosrdne 
a držiacou jeho reč a národnosť na reťazoch potupy 
a zhanobenia.

Ale v okamžení tomto prebudenia svojho, chce 
národ slovenský zabudnúť na stoletia ukrivdenosti 
a zhanobenosti svojej, odpúšťa sebe aj svojim ujar-
miteľom, a nič inšie nehýbe jeho rozraduvaným srd-
com ako svätý zápal lásky a horúca túžba po obezpe-
čení slobody, národnosti a krajiny svojej.

Za to, jako pranárod a niekdajší jediný majiteľ 
svätej zeme, prevoláva pod zástavou tohto veku 
rovnosti, všetky národy uhorskie ku bratinstvu 
a rovnosti a osvedčuje sa zo svojej strany, že nechce 
žiadnu národnosť v Uhorskej ukrivdiť, uraziť, zmen-
šiť, a tým menej vykoreniť, ale aj žiada od uhorských 
národov, aby aj oni z ich strany, takýmto uhorským 
vlastenectvom naplnení boli a uctievaním slovenskej 
národnosti národu slovenskieho, priateľstva a lásky 
hodnými sa stali.

Lebo národ slovenský, ako z jednej strany nechce 
utláčať inie národy, tak z druhej strany nedovolí 
seba do starieho jarma zapriahnuť a osvedčuje sa 
teraz i napotom, že slávno meno uhorskieho vlas-
tenca žiadnemu neprisúdi tomu, ktorý nešetrí práva 
národnosti druhieho, pod korunou uhorskou býva-
júceho národa.



16

Z b o r o v ý  l i s t

Spomienka na „otca“ Kralickej Biblie
 Ivana Damankošová, EPST č. 4/2023

Kralická Biblia je najznámejší český preklad 
Biblie. Svojim významom ďaleko presiahol 
dobu, v ktorej vznikol. Kralická Biblia zohrala 
významnú úlohu aj na území Slovenska a najmä 
v evanjelickej cirkvi a. v. Jej jazyk bol – viac než 
350 rokov – pre evanjelikov nielen rečou Božieho 
slova, ale aj rečou spevníka a ďalších bohoslu-
žobných kníh.

Vznik Kralickej Biblie podnietil Ján Blahoslav, 
biskup Jednoty bratskej, ktorý prišiel so snahou 
preložiť Písmo z pôvodných jazykov. Vo februári 
t. r. uplynulo 500 rokov od jeho narodenia.

Ján Blahoslav bol teológ, prekladateľ, spiso-
vateľ aj muzikológ. Získal základy excelentného 
vzdelania na škole zriadenej Jednotou bratskou 
v Přerove. V r. 1543 odišiel na protestantskú 
školu v sliezskom Goldbergu a o rok neskôr 
do Saska, na univerzitu vo  Witten-
bergu. Práve Wittenberg, v ktorom 
vtedy prednášal Martin Luther, bol 
v tom čase centrum humanizmu a kri-
žovatka protestantského sveta. Mladý 
Ján Blahoslav tu našiel príťažlivý vzor 
najmä vo Filipovi Melanchtonovi.

Počas svojho života Ján Blahoslav 
využil vynikajúce vzdelanie pre službu 

cirkvi a aj v pedagogickej praxi. Do školstva 
vniesol prvky ako: zmysel pre detail, spojenie 
teoretického a praktického života, rozvoj čes-
kého jazyka, či dôraz na charakter a morálku 
žiaka a vysokú kvalitu jeho vedomostí. Možno 
ho považovať za predchodcu J. A. Komenského, 
s ktorým sa zhodovali v názore, že vzdelanie má 
byť komplexné a nemá byť odtrhnuté od Boha.

Keď európska reformácia poskytla teológom 
Jednoty bratskej komplexnejší pohľad na texty 
Starého a Nového zákona, podujala sa cirkev vy-
tvoriť svoje vrcholné dielo – český preklad Biblie. 
Na túto prácu bol predurčený Ján Blahoslav.

Preklad Nového zákona Jánom Blahoslavom, 
publikovaný v r. 1564, sa stal vzorom a normou 
pre ďalšiu prekladateľskú prácu. Preklad bol 
presný a vysoko kultivovaný. Blahoslav bol totiž 
presvedčený, že úcta k Biblii, ako Božiemu slovu, 
by sa mala prejaviť aj v bohatom slovníku a vzne-

šenom literárnom prejave. Na preklade 
Starej zmluvy pracovali ďalší vynika-
júci odborníci, ktorých mala Jednota 
bratská k dispozícii. Celý prekladateľ-
ský tím pritom ostal verný vysokému 
štandardu, ktorý nastolil Ján Blahoslav. 
Kralická Biblia tak právom priťahuje 
jednoduchých ľudí aj intelektuálov 
od svojho vzniku až podnes.

Ku dňu matiek
 Zuzana Hybenová

V druhú májovú nedeľu máme sviatok Deň 
matiek. Máme možnosť poďakovať sa všetkým 
matkám, ktoré nás priviedli na svet, vychovali 
a naučili kresťanskému životu. Zaspomínajme 
aj na naše matky a staré matky, ktoré už nie sú 
medzi nami a v modlitbe im za všetko dobré 
poďakujme.

Pri tohtoročnom Dni matiek myslíme aj 

na ukrajinské matky, ktoré v priebehu viac ako 
jedného roka v nezmyselnej vojne vyvolanej Rus-
kom na Ukrajine stratili svojich synov, manželov 
a deti stratili otcov. Pamätajme na nich vo svo-
jich modlitbách a prosme o urýchlené skončenie 
tejto vojny, nech zavládne a zvíťazí Božia láska 
aj tam.

Niektoré ukrajinské matky prišli na Sloven-
sko, i do Popradu, aby chránili život svojich detí 
a tiež svoj. Medzi nami žije aj Ukrajinka Zinajda 
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Papková so svojou dcérou Daryou – pre nás sú 
to Zinka a Daška . Aktívne sa zúčastňujú všet-
kých cirkevných aktivít: okrem služieb Božích, 
spievajú v spevokole, prichádzajú na stretnutia 
zborového MoS, boli s nami aj na konferencii 
Misie na Níle v Prešove aj na konferencii MoS 
ECAV v Kežmarku. Zinka v modlitbách ďaku-
je za všetko dobrodenie, ktoré sa im dostáva 
na Slovensku a prosí Pána o mier vo svojej vlasti 

a návrat domov ku svojim blízkym. Dcérka Daška 
ju všade sprevádza a vo voľných chvíľach tvorí 
pekné obrazy z korálikov/kamienkov a tie sme 
mohli vidieť 12. marca počas zborového popo-
ludnia. Daškina trpezlivosť je veľký dar od nášho 
Pána Boha ktorý je milosrdný ku všetkým nám.

Veríme, že Pán zo svojej lásky a milosti po-
žehná všetky matky a vypočuje aj prosby za mier 
na Ukrajine.

Slovo rodičom
 Dobrá sejba

Deti, vo všetkom poslúchajte svojich rodičov, lebo 
to sa páči Pánovi. (Kol 3,20)

Deti sa musia učiť poslúchať od prvých dní 
svojho života. Pri dobrej výchove sa dieťa od za-
čiatku učí podriadenosti rodičom. Otec a matka 
sú Bohom ustanovené autority, ktoré dieťa musí 
uznávať. Keď však rodičia nijako neobmedzujú 
vôľu svojho dieťaťa, svojvôľa rastie veľkou rých-
losťou. Čím sú deti staršie, tým ťažšie je naučiť 
ich podriaďovať sa a poslúchať. Preto kresťanskí 
rodičia majú s vytrvalosťou dbať o to, aby deti 
rešpektovali ich usmernenia.

Otec a matka zároveň môžu mať s deťmi než-
ný a láskavý vzťah. Tvrdosť a mrzutosť nie sú 
na mieste. Boh vložil výchovu do rúk rodičov, ale 
svedčí o nedostatku múdrosti a veľkej slabosti, 
keď ich stále iba kárajú a trestajú.

Tiež je zlé neustále potláčať vôľu dieťaťa v ne-
podstatných veciach. Tým môže byť zlomené 
jeho sebavedomie, ale nie jeho svojvôľa. Zo spô-
sobu akým rodičia vychovávajú svoje dieťa, má 
ono nadobudnúť dojem, že chcú len jeho dobro. 
Nezakazujú mu niečo aby mu pokazili radosť, lež 
preto, že majú starosť o jeho blaho.

A rodičia sa môžu v každej chvíli obracať 
na Boha, aby si od neho vyprosili silu a múdrosť 
pri výchove svojich detí.

Boh a ty
 Spracovala Anna Bakalárová

~  Iba Boh môže darovať vieru – ale ty sa môžeš 
byť svedok tejto viery.

~  Iba Boh môže dať nádej – ale ty môžeš vliať 
dôveru svojim bratom a sestrám.

~  Iba Boh môže obdariť láskou – ale ty môžeš 
učiť iných čo znamená mať rád.

~  Iba Boh môže darovať pokoj – ale ty môžeš 
siať zrnká svornosti.

~  Iba Boh môže dať silu – ale ty môžeš slabých 
povzbudiť.

~  Len Boh je cesta – ale ty ju môžeš ukázať svo-
jim blížnym.

~  Len Boh je svetlo – ale ty môžeš prispieť 
k tomu, aby to svetlo zažiarilo v očiach iných 
ľudí.

~  Len Boh je život – ale ty môžeš iným dodať 
chuť do života.

~  Len Boh môže urobiť čo sa zdá byť nemožné – 
ale ty môžeš urobiť všetko čo vládzeš.

~  Iba Boh si vystačí sám – ale On ráta s tebou 
(J 11,25-26).
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Ježiš v zhromaždení svojich verných
 Dobrá sejba

Večer, v ten istý prvý deň po sobote, keď boli uče-
níci zo strachu pred Židmi za zavretými dverami, 
prišiel Ježiš, stal si doprostred a povedal im: „Pokoj 
vám!“ (J 20,19)

Je nedeľa, deň Kristovho zmŕtvychvstania. 
Skoro ráno prichádza Mária Magdaléna ku hro-
bu, do ktorého položili Ježišovo telo. Kameň, 
uzatvárajúci hrob, je odvalený a hrob je prázdny. 
Mária, veľmi prekvapená, privádza k hrobu uče-
níkov Petra a Jána. Tí sa o tom sami presvedčia: 
Pánovo telo tu už skutočne nie je a vracajú sa 
nazad domov.

Mária však zostáva pri prázdnom hrobe a pla-
če. Tu k nej prichádza sám Ježiš – aká radosť! 
Zveruje jej posolstvo pre „svojich bratov“, ktoré 
má nesmierny význam. Majú Jeho Otca poznať 

ako svojho Otca a Jeho-Boha ako svojho Boha. 
Tak blízko k Bohu sú teraz privedení dielom vy-
kúpenia Pána Ježiša na kríži (verš 17).

Večer toho dňa sú učeníci spolu v jednej 
miestnosti. Dvere sú zatvorené zo strachu pred 
Ježišovými nepriateľmi. O čom sa učeníci asi roz-
právajú? Nepochybne o svojom Pánovi, ktorého 
naposledy videli ako ukrižovaného. Kde asi je? 
Tu vstúpil Ježiš do ich stredu. „Povedal im: Pokoj 
vám A keď to povedal, ukázal im svoje ruky aj 
svoj bok. A učeníci sa zaradovali, keď videli Pána“ 
(verše 19 a 20).

Až dodnes chce byť Kristus sám prítomný, 
keď sú kresťania „zhromaždení v Jeho mene“ 
(Mt 18,20). To platí zvlášť v nedeľu, v deň Jeho 
vzkriesenia, v „Pánov deň“. A keď veriaci piesňa-
mi, modlitbami a slovami z Biblie myslia na svoj-
ho Pána, sú aj oni naplnení radosťou.

Aktuálny odkaz
 Tomáš Baťa o kríze z r. 1932

Príčinou krízy je predovšetkým morálna bie-
da. Dnešné heslo znie: Kríza je tu a my ju musíme 
nejako prekonať! Neverím v žiadnu hospodársku 
krízu, ktorá by prišla sama od seba! 

To, čomu sme si zvykli hovoriť hospodárska 
kríza, je len iné meno pre mravnú biedu. Mravná 
bieda je príčina, hospodársky úpadok je násle-
dok. V našej krajine je veľa ľudí, ktorí si myslia, 
že hospodársky úpadok možno riešiť peniazmi. 
Desím sa dôsledkov tohto omylu. V  situácii, 
v ktorej sa nachádzame, nepotrebujeme žiadne 

geniálne obraty a kombinácie. 
Aké je teda riešenie? Potrebujeme obnoviť 

mravné stanovisko k ľuďom, k práci a k verejné-
mu majetku. Nepodporovať bankrotárov, nerobiť 
dlhy, vážiť si hodnoty, nevydierať pracujúcich. 
Robiť to, čo nás pozdvihlo z povojnovej biedy 
– pracovať a šetriť. Urobiť prácu aj šetrenie prí-
ťažlivé a bezpečné. Vyhnúť sa leňošeniu a pôžit-
kárskemu životu. 

Existuje niečo, čo musíme prekonať, a to je 
kríza dôvery. Peniazmi a úvermi ju však nepre-
konáme. Dôvera je vec osobná, obnoviť sa môže 
len pravdivým postojom a osobným príkladom.

Siroty z Titanicu
  Peter Mozola, veľkopiatkové ranné 
zamyslenie v Rádiu Slovensko

Náš syn má sedem rokov a všetok jeho záujem 

je teraz zameraný na loď Titanic. Príbehom tejto 
lode je fascinovaný. Pomaly odkrývame všetky 
vrstvy veľkej tragédie o megalomanstve, ľudskej 
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pýche, záchrane, hrdinstve, ale aj o bolesti. A on sa 
veľa pýta: Muselo sa to stať? Nemohol kapitán lode 
lepšie šoférovať? S čím sa vtedy hrali deti na lodi? Ne-
bol tam aj Slovák?... a podobné otázky. A, skutočne, 
prišli sme k príbehu dvoch detí, ktoré prežili, keď 
ich otec položil do záchranného člna, ale sám ne-
prežil potopenie lode.Tento muž sa narodil v Se-
redi. Posledné slová, ktoré si deti pamätali, boli: 
„Vždy som mal rád vašu maminku a vás.“

V živote prechádzame s deťmi, ale aj my sami, 
ako keby palácom, kde je množstvo miestností 
Každá izba reprezentuje dôležitý príbeh-odkaz 
pre nás. A na konci života tiež zaznamenávame 
ten svoj príbeh.

Jeden z týchto príbehov je príbeh o ukrižova-
ní Ježiša Krista. Keď som mal sedemnásť rokov, 
hlboko ma oslovil. Mal som vtedy dojem, ako 
keby ma niekto vložil do záchranného člna – len 
tak, z lásky a pre lásku. Výstižne to vyjadruje 
svätý Augustín pre dnešný deň Veľký piatok: Tak, 
ako sa oni vtedy prizerali aj my hľadíme na Jeho 
rany keď visí na kríži; vidíme Jeho krv keď umiera; 
vidíme cestu, ktorú ponúkal náš Záchranca; dotý-
kame sa jaziev pri jeho vzkriesení; skláňa hlavu ako 
by ťa chcel pobozkať; Jeho srdce je prebodnuté tak, 
ako vtedy z lásky k tebe, jeho ruky sú rozpäté, aby ťa 
mohol objať... Premýšľaj, aké je to úžasné!

List na Veľ kú noc 1912
  M. R. Štefánik (32 ročný)

Drahí rodičovia, v tom chaosu ži-
votném ani len nepozorujeme jak deň 
za dňom mizí a roky pribývajú. Z času 
na čas významnejšia dajaká udalosť za-
burcuje s nami a s naším   svedomím, 
avšak zvyk, otupujúca šablona, skoro 
na to víťazí a rozvodnená hruď naša 
pozvolne sa utíši. 

V týchto chvíľach, keď kresťanský svet vzpo-
mína s pietou na veľké udalosti odehravšie sa 
pred XX stoletmi, pociťujem znova, jak často 
hreším proti životu a proti subtilnému zákonu 
lásky, ktorý je – mal by byť – jedinou normou na-
šeho konania. Ach, prečo nežijeme vždy logicky: 
s dušou skromnou ale nie otrockou, so srdcom 

šľachetným, bez známek slabosti, s mys-
ľou bádajucou bez ukvapenia a preceňo-
vania jej schopností! 

Zatým čo nepatrná čiastka ľudí 
blúzni v horúčke prepiateho optimismu, 
druhá prevažná väčšina vzdychá a oddá-
va sa neplodnému horekovaniu (pesi-
mizmu). Život je vraj ťažký, život je vraj 
krátky! Áno, ale koľko je tých okamžikov 
v našom jestvovaniu, ktoré oprávnene 

môhli by sme nazvať životom, nakoľko život 
znamená ,,uvedomelé úsilie po rozvoji telesných 
a duševných našich ústrojov a schopnosti za úče-
lom ich uplatnenia pre obecné poklesky, ktorým 
sa neubráni žiadon ľudský tvor“.

Vypísané z matrík za mesiace  
marec – apríl

Sviatosťou Svätého krstu boli pokrstení: Matej Zajonc, Alexander Valečko
V nádeji na vzkriesenie nás do večnosti predišiel: Andrej Gorel (72)
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Turíčna
Martin Rázus

Duchu svätý, spŕchly z nebies podľa sľubu,
zapáľ srdcia naše v obeť bohoľúbu;
jak pred stáletiami verných učeníkov – 
naplň i nás svojou láskou prevelikou.

Nezavrhni nás, hoc prikrehkých sme cností,
lebo prosíme Ťa vrúcnej v kajúcnosti:
osviež myseľ chorých, z lásky priviň k sebe,
tých, čo mieniš vylieč – iných preveď v nebe.

Popraj sily k práci – za chlieb v potu tvári,
nechže ľudu Tvojmu pokoj z očú žiari
doma, kdekoľvek – i v šírom diaľnom svete!
Žehnaj verným pre to Tvoje meno sväté,

vo zdraví a šťastí nechže nažívajú
zvlášť tí, čo sa k prosbám našim uchádzajú!
Viď sám biedy naše Ty, čos‘ robil divy,
blahoreč tej zemi, čo nás všetkých živí,

netresci nás pre hriech, nedostatky – hladom,
dožič slnka, vlahy roliam našim, sadom!
Zvlaž i srdcia naše, skypri duší pôdu,
tak nás učiň hodných slávnostného hodu,

nech sa v tomto chráme mocou Tvojho slova,
oľutujúc viny, zrodíme dnes znova!
Odev poškvrnený tak sa na sneh zmení,
a my vrátime sa domov potešení,
vymanení z hriechu preukrutnej tlamy ...
Bože Duchu, zmiluj, zmiluj sa nad nami! Amen.

Vďaka Svätej Trojici
Zlatica Oravcová

Bože Otče, Ty si stvoril nebesá i zem
a hviezdam dal si oči plamenisté,
ja v každom kvietku Tvoju veľkú lásku zriem,
všemúdrosť Tvoju vidím v každom liste.

Bože Synu, Ty si obmyl srdca môjho zem,
keď skalilo ju hriechov mnohých blato,
pri nohách Tvojich svätých, Pane Kriste, dliem,
Ty odpúšťaš mi, žehnáš prebohato.

Bože Duchu Svätý, Ty si duše posvätil
apoštolov dľa svojej božskej vôle.
Príď! – tak vrúcne volám dnes zo všetkých síl,
vo svojej svätej vyučuj ma škole!

Ó, trojjediný Bože, vzdávame ti chválu,
vďaku za lásku a milosť neskonalú.
Amen.



21

M á j  –  J ú n

Blahoželáme jubilantom
Máj
Balogová Božena
Ilavský Ľubomír
Korenko Ondrej
Kramárová Zuzana
Maliniaková Iveta
Marcinková Eva
Olejárová Mária, MUDr.
Prebrezová Eva
Vodehnálová Viera
Zajden Ján

Jún
Dubecký Alexander
Dulovičová Žaneta
Gabašová Mária
Haladejová Mária
Korunová Oľga
Levocký Milan
Michaličková Edita
Michalko Ján
Pabišová Daniela, MUDr.
Repčík Ján
Repelová Darina
Shutzová Beáta
Straková Zuzana, Ing.
Šimkovičová Zuzana
Záhoranský Ján, Ing.

Oznamy a pozvania

   Konferencia EVS: V dňoch 5. – 7. mája sa 
v Piešťanoch uskutoční konferencia Sloven-
ského evanjelizačného strediska (EVS). Náš 
cirkevný zbor ponúka členom možnosť sle-
dovať sobotné prednášky cez priamy pre-
nos v zborovej miestnosti na Ul. 1. mája. 
Začiatok teda bude v sobotu 6. mája 
o 9:00 h a predpokladaný záver o 12:30 
h. Prednášatelia: Jiří Chodura, evanjelický 
farár z Oldřichovíc (ČR); Stefan Gustavsson, 
apologét a teológ (Švédsko); Jarle Skullerud, 
evanjelický farár z Osla (Fínsko).

   Volebný konvent: V zmysle záverov kandi-
dačnej porady predsedníctiev zborov Tatran-
ského seniorátu, sa budú konať voľby na pozí-
ciu seniora a seniorátneho dozorcu. Kandidát 
na seniora je Roman Porubän, farár CZ ECAV 
Kežmarok. Kandidátka na dozorkyňu je ses-
tra Ivana Prelichová, zástupkyňa zborového 
dozorcu CZ ECAV Kežmarok. Voľby sa majú 

konať v termínoch 14. a 21. mája. V našom 
zbore budú voľby 14. mája v popradskom 
kostole v rámci služieb Božích o 9:00 h.

   Dištriktuálny deň: Srdečne vás pozývame 
na Deň Východného dištriktu ECAV, ktorý 
sa uskutoční v nedeľu 18. júna o 10:00 h 
v Športovej hale Mier v Bardejove (Dlhý 
rad 1433). Téma podujatia On je náš pokoj 
vychádza z Listu efezským 2,11-22. Program: 
10:00 h slávnostné služby Božie; 12:45 h Po-
tulky po luteránskom Bardejove; 14:00 h. 
Pantomimické divadelné predstavenie Milana 
Sládka „Krížová cesta“; 16:00 h predpoklada-
ný záver podujatia.

   Seniorátny deň: Cirkevný zbor Levoča a Tat-
ranský seniorát ECAV pozývajú 5. júla do Le-
voče pri 200. výročí od začatia stavby nového 
kostola na námestí a 310. výročí Pamiatky 
posvätenia druhého artikulárneho chrámu. 
Program: služby Božie o 10:00 h a poobed-
ný program slova, spevu a hudby. Vystúpia 
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spevokoly TAS a hostia s organovým koncer-
tom i vystúpením hudobného súboru Brass 
Collegium. Bude aj predajná výstava obrazov 
Jána Glózika z Kovačice a putovná výstava 
o prvej evanjelickej farárke Darine Bancíkovej.

   Semfest: Štvordňový open air festival (nie-
len) pre mladých a mladé rodiny vo Zvolen-
skej Slatine 6. – 9. júla. Pripravené sú: témy 
a semináre, chvály a koncerty, hry a zábavné 
atrakcie, kaviareň a knihy, občerstvenie. Bliž-
šie informácie o prihlásení a cene na www.
semfest.sk.

   Detský denný tábor nášho CZ: Určený je 
pre deti 1. stupňa ZŠ bude od 31. júla do 4. 
augusta s témou o podobenstvách. Každý 
deň bude pestrý program ladený v umelec-
kom smere. Pôjdeme aj na výlet. Cena je 40 
eur/dieťa. Prihlášky budú vo farskom úrade 
a u vedúcich besiedky.

   Dorastovo-mládežnícky tábor: Je určený 
pre deti 2. stupňa ZŠ a stredoškolákov 
v mládežníckom centre ICHTHYS o Veľ-
kom Slavkove od 20. do 27. augusta. Všet-
ky informácie sú na webovej stránke tábora: 
https://sto.sem.sk/sto-camp/. Je možnosť 
požiadať – po dohode s bratom farárom – o 50 
% zľavu pre členov nášho zboru.

   Zborový deň: Po prázdninách plánuje-
me stretnutie pre všetkých členov zbo-
ru 9. septembra o 10:00 h s doobedným 
programom motivujúcim k modlitbám novým 
sviežim spôsobom. Samozrejme, bude aj pose-
denie pri guláši. Poobede plánujeme divadelné 
vystúpenie bábok nielen pre deti.

   Rádio7: V našom meste začalo vysielať kres-
ťanské protestantské rádio na veľmi krátkych 
vlnách. Naladiť si ho môžete na frekvencii 
96,4 MHz. Informácie o programe nájdete 
na webstránke www.radio7.sk.

   Minimálna výška cirkevného príspevku 
na rok 2023 je podľa schválenia konventu 
vo výške 11,00 €/člen/rok, ktorý je možné 
uhradiť v hotovosti vo farskom úrade alebo 
bankovým prevodom na účet cirkevného 
zboru (číslo bankového účtu CZ ECAV Po-
prad: SK87 1100 0000 0026 2721 4159; dcé-
rocirkev Stráže: SK86 1100 0000 0026 2421 
4161). Pritom, do správy pre prijímateľa treba 
uviesť mená osôb, za ktoré je platba posielaná 
a príslušný rok.
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Posedenie v KaMoS 30. marca

Posedenie v KaMoS 30. marca

Spoločná mládež Tatranského seniorátu v našej zborovej miestnosti.

Detská Legoparty



Rozpis služieb Božích 
a ďalších cirkevno–zborových aktivít

Aktuality a ďalšie oznamy sú na webstránke nášho cirkevného zboru
www.ecavpp.sk 

a tam – a tiež v podcastoch – nájdete záznamy zo služieb Božích (cca o 6 h po ich konaní)

MÁJ
4. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zbor. miestnosť

7. NED
9:00

Štvrtá nedeľa po Veľkej noci
Poprad, kostol

10:30 Stráže, kostol

11. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zbor. miestnosť

14. NED
9:00 Piata nedeľa po Veľkej noci, Deň matiek

Poprad, kostol
10:00 Sviatosť Večere Pánovej so spoveďou

18. ŠTV 17:30 Vstúpenie Krista Pána na nebo Poprad, kostol

21. NED 9:00 Nedeľa po Vstúpení, Slávnosť konfirmácie Poprad, kostol

25. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zbor. miestnosť

28. NED
9:00

Prvá slávnosť svätodušná
Poprad, kostol

10:30 Spišská Sobota, kostol

29. PON 17:30 Druhá slávnosť svätodušná Poprad, kostol

JÚN
1. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zbor. miestnosť

4. NED
9:00

Svätá Trojica, Slávnosť posvätenia chrámu
Poprad, kostol

10:30 Stráže, kostol

8. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zbor. miestnosť

11. NED
9:00 Prvá nedeľa po Svätej Trojici

Poprad, kostol
10:00 Sviatosť Večere Pánovej

15. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zbor. miestnosť

18. NED 9:00 Druhá nedeľa po Svätej Trojici Poprad, kostol

22. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zbor. miestnosť

25. NED
9:00

Tretia nedeľa po Svätej Trojici,  
Záver školského roka

Poprad, kostol

10:30 Tretia nedeľa po Svätej Trojici Spišská Sobota, kostol

29. ŠTV 17:30 Sviatok apoštolov Petra a Pavla Poprad, kostol


